



# The French Colonial Historical Society Newsletter

FALL 2023

President  
**Sarah Zimmerman**  
Western Washington University  
[president@frenchcolonial.org](mailto:president@frenchcolonial.org)

Past President  
**Jennifer L. Palmer**  
University of Georgia  
[pastpresident@frenchcolonial.org](mailto:pastpresident@frenchcolonial.org)

Vice President  
**Matthew G. Stanard**  
Berry College  
[vice-president@frenchcolonial.org](mailto:vice-president@frenchcolonial.org)

Secretary-Treasurer  
**Julie Landweber**  
Montclair State University  
[treasurer@frenchcolonial.org](mailto:treasurer@frenchcolonial.org)

Communications Chair  
**Danielle Porter Sanchez**  
Colorado College  
[media@frenchcolonial.org](mailto:media@frenchcolonial.org)

Editor, *French Colonial History*  
**Jennifer Boittin**  
[FCH@frenchcolonial.org](mailto:FCH@frenchcolonial.org)

Technology Chair  
**Deirdre Lyons**  
University of Chicago  
[techofficer@frenchcolonial.org](mailto:techofficer@frenchcolonial.org)

Early Career Scholar  
**Patrick-William Travens**  
University of Wisconsin, Madison  
[earlycareer@frenchcolonial.org](mailto:earlycareer@frenchcolonial.org)

## Greetings!

It is a new academic year, which means preparing for new courses, stepping into familiar and unfamiliar archives, writing, and applying for grants, fellowships, and jobs. At FCHS, the new academic year also provides us with the opportunity to reflect on the successes of the 2023 annual conference in Martinique, celebrate the incredible work of our peers, and look forward to programming that we are in the process of developing.

If you want to stay up to date with not only news from FCHS, but also learn about exciting new research from fellow French Colonial historians, make sure to follow our social media accounts (links below).

Warm regards,  
Danielle Sanchez

## WHAT'S INSIDE:

Letter from the President  
FCHS 2024 in Charlottesville  
Donations & Support for the Society  
Updates from *FCH*  
Colleagues at Work  
Peabody Award Donation Form

## FOLLOW US ON:



# Letter from the President

Dear Colleagues,

I am caught between reflection and anticipation as I begin the second year of my term as president. Our conference in Martinique was fantastic and there are wonderful things in store for the upcoming academic year. The Society experienced both continuity and transformation over the summer months. A warm thanks to the membership for re-electing Julie Landweber as the Society's treasurer. Her industry and meticulousness are unparalleled. Matt Stanard is our new Vice-President. He is a long-time member and I am looking forward to working with him in the coming years. Danielle Sanchez has graciously shifted from Tech Officer to Communications Officer. Deirdre Lyons has generously taken over the FCHS website. Patrick Travens, as our first Graduate Student/Early Career Officer, is planning some great workshops this year. Simply put, this is going to be an exciting year!

Before the future, the past. 2023 was another exciting year in French colonial historical scholarship. Congratulations to Burleigh Hendrickson, whose book *Decolonizing 1968: Transnational Student Activism in Tunis, Paris, and Dakar* won the 2023 Heggy Prize. We awarded honorable mentions to Guillaume Lachenal and Emily Marker. We did not award the Boucher Prize last year, so it's high time to announce that Tessa Murphy's *The Creole Archipelago: Race and Borders in the Colonial Caribbean* is our 2022 winner. The 2023 Boucher Prize goes to Scott Berthelette's *Heirs of an Ambivalent Empire: French-Indigenous Relations and the Rise of the Métis in the Hudson Bay Watershed*. Manuel Covo earned an honorable mention. Claire Eldridge's article, "Conflict and Community in the Trenches: Military Justice Archives and Interactions between Soldiers in France's Armée d'Afrique, 1914-18" won our 2023 Article Prize. Congratulations to Jessica Reuther and Miriam Franchina, whose articles won honorable mentions. A banner year!

In early May of 2023, we held our 47th annual conference, themed "The Color of Slavery," at the Université des Antilles in Martinique. Special thanks to Erick Noël, Christelle Lozère, and the wonderful graduate students, faculty, and staff that made this an outstanding conference. 160 people from around the globe came together to present their research, share ideas, and enjoy bélé at the Friday reception. The FCHS conference in Martinique was a convivial gathering and we missed those of you who could not attend. We hope to see you this spring in Charlottesville!

In 2023, we awarded the second Sue Peabody Award to Dr. Sylvain Mbohou of the Université de Dschang-Cameroun. Unfortunately, Dr. Mbohou was unable to attend the conference in Martinique, but we are confident that he will attend the conference in Charlottesville. We will not award the Sue Peabody Award in 2024 in an effort grow its fund. We welcome donations [here](#). The FCHS awarded Shorrock Travel Awards to four graduate students: Shandiva Banerjee, Olivia Cocking, Michael LaMonica, and Damiët Schneeweisz. Valérie-Ann Edmond-Mariette's paper, "Le récit musical de l'esclavage et du colonialisme dans l'imaginaire d'Eugène Mona," won the Eccles Prize for the best

# Letter from the President

graduate student paper presented in Martinique. Congratulations also to Shandiva Banerjee, whose paper on gens de couleur and “métropolité” earned an honorable mention.

I am pleased to announce that the French Colonial Historical Society's 48th annual conference will meet May 23-25, 2024 at the University of Virginia in Charlottesville, VA. As always, the program committee welcomes papers that address any topic related to French colonial history. Papers that address the conference's theme, “Intimacies of Empire,” are especially welcome. The CFP for the conference is below and I hope that you will aid us in sharing the CFP widely across your networks. We are expecting a fantastic conference at UVA and I look forward to seeing you all there. For those who are unable to travel to Charlottesville, we will anticipate holding one hybrid/virtual panel during each session at the conference.

The French Colonial Historical Society will organize several professional development workshops in the Fall and Spring. In November, we are planning a workshop on archives relevant to French colonial history. In the Spring, FCHS will collaborate with the UVA French and Francophone Studies community to host workshops for graduate students and early career scholars. Please keep an eye on our social media outlets and watch for emailed announcements regarding dates and CFPs. If you have any ideas for virtual events or would like to plan something for the annual conference, please reach out to [president@frenchcolonial.org](mailto:president@frenchcolonial.org).

Our society strives to maintain affordable membership rates and conference registration fees. We will raise lifetime membership from \$500 to \$650 in January of 2024. Until that date, you may purchase a lifetime membership for \$500 on our [website](#).

This society could not operate without the voluntary labor of an extraordinary group of people. I thank the members of the executive committee, our communications chair, tech officer, and the editors of French Colonial History (issue 21-22 is on deck!). Thanks to outgoing Editor Caroline Herbelin for improving the submission process and the visibility of the journal. Welcome to Editor Jennifer Boittin and Associate Editor Katie Edwards.

In one final message of gratitude, thanks to our members for their ongoing support and participation in the society.

Sincerely,  
Sarah J. Zimmerman

# Lettre de la Présidente

Chèr.e.s collègues,

Je suis prise entre la réflexion et l'anticipation alors que j'entame la deuxième année de mon mandat de présidente. Notre congrès en Martinique s'est très bien passé et il y aura de belles choses dans l'année scolaire à venir. La Société a connu la continuité et les transformations au cours de l'été. Un chaleureux merci à nos membres pour la réélection de Julie Landweber au poste de trésorière. Son industrie et sa méticulosité sont inégalées. Matt Stanard est notre nouveau vice-président. Il est un membre de longue date et j'ai hâte de travailler avec lui dans les années à venir. Danielle Sanchez est passée gracieusement de Tech Officer à Communications Officer. Deirdre Lyons a généreusement repris le site de la SHCF. Patrick Travens, en tant que premier doctorant/chercheur en début de carrière, prévoit d'excellents ateliers cette année. Bref, cette année sera chargée !

Avant le futur, le passé. 2023 a été encore une année merveilleuse dans la domaine de l'histoire coloniale française. Félicitations à Burleigh Hendrickson, dont le livre Decolonizing 1968: Transnational Student Activism in Tunis, Paris, and Dakar a remporté le prix Heggoy 2023. Nous avons décerné des mentions honorables à Guillaume Lachenal et Emily Marker. Nous n'avons pas décerné le prix Boucher l'année dernière, il est donc l'heure d'annoncer que Tessa Murphy est notre lauréate de 2022 pour The Creole Archipelago: Race and Borders in the Colonial Caribbean. Le prix Boucher 2023 est décerné à Scott Berthelette pour Heirs of an Ambivalent Empire: French-Indigenous Relations and the Rise of the Métis in the Hudson Bay Watershed. Manuel Covo a obtenu une mention honorable. L'article de Claire Eldridge, « Conflit et communauté dans les tranchées : archives de la justice militaire et interactions entre soldats de l'Armée d'Afrique française, 1914-18 », a remporté notre prix de l'article 2023. Félicitations à Jessica Reuther et Miriam Franchina, dont leurs articles ont remporté des mentions honorables. Une année remarquable !

En début de mai 2023, nous avons organisé notre 47e réunion annuelle, sur le thème « La couleur de l'esclavage », à l'Université des Antilles en Martinique. Un merci particulière à Erick Noël, Christelle Lozère, et les merveilleux/euses doctorant.e.s, professeur.e.s et membres du personnel.le qui ont facilité ce congrès exceptionnel. 160 participant.e.s du monde entier se sont réunies pour partager leurs recherches et leurs idées...et de profiter du bélé lors de la réception. Le congrès FCHS en Martinique a été une rencontre conviviale et ceux d'entre vous qui n'ont pas pu y assister nous ont manqué. Nous espérons de vous voir ce printemps à Charlottesville!

En 2023, nous avons décerné le deuxième Sue Peabody Award au Dr. Sylvain Mbohou de l'Université de Dschang-Cameroun. Malheureusement, Dr. Mbohou n'a pas pu assister au congrès en Martinique, mais nous sommes convaincus qu'il assistera à la réunion à Charlottesville. Nous n'attribuerons pas le prix Sue Peabody en 2024 dans le but de développer son fonds. Nous accueillons les dons [ici](#).

La SHCF a décerné des Shorrock Travel Awards à quatre étudiants diplômés : Shandiva Banerjee, Olivia Cocking, Michael LaMonica, et Damiët Schneeweisz. L'intervention de Valérie-Ann Edmond-

# Lettre de la Présidente

Mariette, « Le récit musical de l'esclavage et du colonialisme dans l'imaginaire d'Eugène Mona », a remporté le prix Eccles comme la meilleure communication d'un.e doctorant.e présentée en Martinique. Félicitations également à Shandiva Banerjee, dont son intervention sur les gens de couleur et la « métropolité » a mérité une mention honorable.

J'ai le plaisir d'annoncer que la 48e réunion annuelle de la SHCF se réunira du 23 au 25 mai 2024 à l'Université de Virginie à Charlottesville, en Virginie. Comme toujours, le comité de programme accueille les communications qui traitent de tout sujet lié à l'histoire coloniale française. Les présentations qui abordent le thème du congrès, "Intimités de l'Empire", sont particulièrement bienvenus. L'appel à communications pour le congrès se trouve ci-dessous et j'espère que vous nous aiderez à partager largement l'appel à travers vos réseaux. Nous nous attendons à une réunion fantastique à l'UVA et j'ai hâte de vous y voir tous. Pour ceux qui ne peuvent pas se rendre à Charlottesville mais souhaitent participer, nous prévoyons d'organiser un panel hybride/virtuel lors de chaque session du congrès.

La Société d'histoire coloniale française organisera plusieurs ateliers professionnels pendant l'automne et le printemps. En novembre, nous prévoyons un atelier sur les archives relatives à l'histoire coloniale française. Au printemps, FCHS collaborera avec la communauté des études françaises et francophones de l'UVA pour organiser des ateliers pour les doctorant.e.s et les chercheur.euses en début de carrière. Veuillez garder un œil sur nos réseaux sociaux et surveillez les annonces par mél concernant les dates et les CFP. Si vous avez des idées d'événements virtuels ou si vous souhaitez planifier quelque chose pour la réunion annuelle, veuillez contacter [president@frenchcolonial.org](mailto:president@frenchcolonial.org).

Notre société s'efforce de maintenir des tarifs d'adhésion et des frais d'inscription abordables. Nous augmenterons l'adhésion à vie de \$500 à \$650 en janvier 2024. Jusqu'à cette date, vous pouvez acheter une adhésion à vie pour \$500 sur [notre site](#).

Cette société ne pourrait pas fonctionner sans le travail volontaire d'un groupe extraordinaire de personnes. Je remercie les membres du comité exécutif, notre chaire de la communication, notre officier tech et les rédactrice de French Colonial History (le numéro 21 est sur le pont !) Nous remercions chaleureusement Caroline Herbelin, rédactrice en chef sortante. Elle a amélioré le processus de soumission et la visibilité de FCH. Bienvenue à la rédactrice en chef Jennifer Boittin et à la rédactrice adjointe Katie Edwards.

Dans un dernier message de gratitude, merci à nos membres pour leur soutien continu et leur participation à la société.

Sincèrement,  
Sarah J. Zimmerman

FALL 2023

# FCHS 2023 in Charlottesville

## **"The Intimacies of Empire"**

### *Annual Meeting of the French Colonial Historical Society* Call for Papers

Charlottesville, VA  
May 23-25, 2024

The 48th annual meeting of the French Colonial Historical Society (FCHS) will take place in Charlottesville, VA. Conference events will take place on the campus of the University of Virginia.

Proposals on any topic related to French colonial history and its legacies are welcome. We especially invite papers related to this year's theme, "The Intimacies of Empire," which reflects on the ways that the domains of the intimate and relationships of intimacy shaped the workings of colonial power and its consequences across the French empire and Francophone worlds. Contributions might consider the management of sex, race, and reproduction in the domestic arenas of marriage, concubinage, or parenthood, but also explore other relationships and spaces that constituted "domains of the intimate" within the realms of politics, labor, culture, religion, sociability, war, and prison, among others. What are the material forms through which intimacy is created, negotiated, and challenged, with what consequences for resistance and democratic reconstruction after the end of formal empire, and for the scholarly practices and geographies of French colonial and postcolonial studies today?

The Society encourages students, scholars, and educators from all disciplines to submit proposals. Papers may be delivered in English or French.

In order to facilitate remote participation for both presenters and attendees, one panel per session will be offered in a hybrid format.

Graduate students and early career researchers are also warmly invited to participate in a **hybrid works-in-progress workshop** for FCHS members and members of the UVA French and Francophone Studies community prior to the conference during the Spring 2024 semester. A CFP for this workshop will be circulated and published on the FCHS website in the coming weeks.

**Paper proposals** for the Charlottesville conference should include a 100-200 word summary with the title of the paper, name, institutional affiliation, e-mail address, and a brief curriculum vitae (1-2 pages) integrated into a single file, preferably in MS Word format. Audiovisual equipment will be available in all conference rooms. Please indicate if you would like to present remotely via Zoom in a virtual or hybrid format.

Proposals for complete panels or round tables should include the information above for each participant, as well as contact information and a short C.V. for the moderator if one is suggested. The program committee can help find moderators, if necessary.

- Individual paper proposals should be submitted online via the [Individual Paper Proposal form](#).
- Proposals for complete panels or round tables should be submitted online via the [Panel Proposal form](#).
- Individuals willing to moderate a panel should provide their contact information and a brief c.v. via the online [Moderator Interest form](#).

All conference participants must be or become members at the time of acceptance (January 2024). All conference participants must also purchase registration for the conference. The rates for membership and conference registration, as well as the payment system, will be available on the society's website.

### **Shorrock Travel Award for Graduate Students**

Graduate students (PhD awarded after October 2023) may apply for the [Shorrock Travel Award](#). This award honors the memory of Bill Shorrock, who was an enthusiastic supporter of graduate students' work. This award is presented annually to defray the travel costs for graduate students presenting papers at the society's annual meeting. Those who wish to be considered for this award should fill out the [Shorrock Application](#) between August 15 and October 15, 2023. The application consists of a one paragraph description of your dissertation, your paper abstract, and an estimated budget of travel expenses (including other anticipated sources of funding).

Support from the Buckner W. Clay Endowment at the University of Virginia will allow the Society to offer **complimentary on-campus housing** for up to 20 graduate student presenters in UVA dormitories. Details for requesting on-campus housing will be shared with the preliminary program in January 2024.

Additional information about the Society's scholarly activities, fellowships, and past conferences is available at [www.frenchcolonial.org](http://www.frenchcolonial.org). If you have questions concerning the conference, please email [frenchcolonial2024@gmail.com](mailto:frenchcolonial2024@gmail.com).

## "Les Intimités de l'empire"

*Congrès annuel de la Société d'histoire coloniale française*  
Appel à communications

Charlottesville, Virginie  
23-25 mai 2024

Le 48e congrès annuel de la Société historique coloniale française (SHCF) se déroulera à Charlottesville, en Virginie, aux États-Unis. Les événements affiliés au congrès se produiront sur le campus de l'Université de Virginie (UVA).

Les communications sur tout sujet lié à l'histoire coloniale française et ses héritages sont les bienvenues. Nous invitons particulièrement les interventions liées au thème de cette année, "Les intimités de l'empire", qui réfléchit sur la manière dont les domaines de l'intime et les relations d'intimité ont façonné le fonctionnement du pouvoir colonial et ses conséquences à travers l'Empire français et les mondes francophones. Les interventions pourraient considérer la gestion du sexe, de la race, et de la reproduction dans les sphères domestiques du mariage, du concubinage ou de la parentalité, mais aussi explorer d'autres relations et espaces qui constituaient des « domaines de l'intime » dans les arènes de la politique, le travail, la culture, la religion, la sociabilité, la guerre, et la prison, entre autres. Quelles sont les formes matérielles par lesquelles l'intimité est créée, négociée et contestée, avec quelles conséquences pour la résistance et la reconstruction démocratique après la fin de l'empire formel, et pour les pratiques savantes et les géographies des études coloniales et postcoloniales françaises d'aujourd'hui ?

La SHCF encourage les doctorant.e.s, les universitaires, et les chercheur/euses dans toutes les disciplines universitaires à soumettre des communications. Les interventions peuvent être présentées en anglais ou en français.

Afin de faciliter la participation à distance des présentateurs et des participants, un panel par atelier sera proposé dans un format hybride/distanciel.

Les doctorant.e.s et les chercheur/euses en début de carrière sont invité.e.s avec enthousiasme à postuler pour participer à **un atelier hybride de "travaux en cours"** pour les membres de la SHCF et les membres de la communauté des études françaises et francophones de UVA précédant le congrès au cours du semestre de printemps 2024. Veuillez consulter l'appel à communications que nous allons bientôt distribuer et afficher sur le site SHCF.

FALL 2023

Les communications individuelles pour le congrès à Charlottesville doivent comprendre un résumé de 100 à 200 mots avec le titre de la communication, votre nom, votre affiliation institutionnelle, votre adresse email, et un bref curriculum vitae (1-2 pages maximum) intégré dans un seul fichier, de préférence en Format MS Word. Des supports audiovisuels seront disponible dans toutes les salles du congrès. Veuillez indiquer si vous souhaitez présenter distanciellement par Zoom dans un format virtuel ou hybride.

Les propositions de panels complets ou de tables rondes doivent comprendre les informations ci-dessus pour chaque participant, ainsi que les coordonnées et un court C.V. pour le/la modérateur/trice s'il y en a un suggéré. Le comité scientifique aidera à trouver un modérateur, le cas échéant.

- Veuillez soumettre des propositions de communication individuelles ici: [formulaire Intervention individuelle](#).
- Veuillez soumettre des propositions de panels complets ou de tables rondes ici: [formulaire panel complet - table ronde](#).
- Les personnes souhaitant présider un panel doivent fournir leurs coordonnées et un bref c.v. ici: [formulaire moderatrice/modierateur](#).

Tous les participant.e.s au congrès doivent être ou devenir membres de la SHCF en janvier 2024. Tous les participant.e.s au congrès doivent également acheter une inscription au congrès. Les tarifs d'adhésion et d'inscription au congrès, ainsi que le système de paiement, seront disponibles sur le site de la Société.

### **Bourse de voyage Shorrock**

Les doctorant.e.s (diplôme attendu après octobre 2023) peuvent postuler pour le [Shorrock Travel Award](#) (bourse de voyage Shorrock). Ce prix honore la mémoire de Bill Shorrock, un membre de longue date et ancien président de la société qui était un fervent partisan du travail des doctorant.e.s. Cette bourse est décerné chaque année pour aider avec les frais de voyage les doctorant.e.s qui donnent les interventions au congrès annuel de la Société Historique Coloniale Française. Ceux qui souhaitent être considérés pour ce prix doivent remplir la [Shorrock Application](#) entre le 15 août 2023 et le 15 octobre 2023. L'application se compose d'un paragraphe décrivant votre thèse, le résumé de votre communication, et un budget estimatif des frais de voyage (y compris les autres sources de financement prévues).

### **Venir et se loger à Charlottesville**

Charlottesville, en Virginie, est desservie par un aéroport régional pratique (CHO) et par le train de passagers Amtrak. Elle est à seulement deux heures (120 miles/195 kilomètres) des aéroports de la région de Washington, DC en voiture, en train ou en navette. Les détails pour

se rendre à Charlottesville sont disponibles sur le [Visit Charlottesville website](#). Des tarifs avantageux pour le congrès seront disponibles du mercredi 22 mai au dimanche 26 mai au Draftsman Hotel, au Residence Inn Charlottesville, et au Courtyard Charlottesville, ainsi que dans une résidence universitaire de l'Université de Virginie. Les détails pour des réservations seront disponibles sur le site de la SHCF.

Le soutien du Buckner W. Clay Endowment de l'Université de Virginie permettra à la Société d'offrir un logement gratuit dans une résidence universitaire de UVA pour jusqu'à 20 doctorant.e.s dans des dortoirs à l'UVA. Les informations sur le logement gratuit sur le campus seront partagés avec le programme préliminaire en janvier 2024.

Des informations supplémentaires sur les activités de la Société, les bourses et les congrès passés de la Société sont disponibles à [www.frenchcolonial.org](http://www.frenchcolonial.org). Pour toute question concernant la réunion annuelle, veuillez envoyer un mél à [frenchcolonial2024@gmail.com](mailto:frenchcolonial2024@gmail.com).

# Archives Event

Patrick Travens, the Society's Early Career Scholar Officer, is organizing a digital workshop concerning francophone archives on November 9, 2023. This workshop aims to prepare graduate students and junior scholars for conducting archival research on any topic related to French colonial history during the Old Regime (16th-18th centuries). The growing importance of digitized archives and sources, increasing interest in the history of French colonialism and its legacies, and the continued impact of the Covid-19 pandemic have all challenged junior researchers to pursue fieldwork within a rapidly-changing intellectual and institutional landscape. This workshop is intended to help junior scholars navigate these challenges as they prepare their research trips.

The prospective date for the workshop is November 9, 2023. It will be free to attend—donations will be welcome. The workshop will include panelist discussions concerning experiences and advices for researching different geographic regions in francophone archives. There will also be time for Q & A. If you are interested in participating on this panel, please send an email to [earlycareer@frenchcolonial.org](mailto:earlycareer@frenchcolonial.org). FCHS will circulate more detailed information regarding participants and registration in the coming weeks.

Patrick Travens, notre Officier des chercheurs/euses en début de carrière, organisera un atelier pour le 9 novembre 2023 sur la plateforme Zoom concernant les archives francophones. Cet atelier vise à préparer les doctorant.e.s et les chercheurs/euses en début de carrière à mener des recherches aux archives sur tout sujet lié à l'histoire coloniale française pendant l'Ancien Régime (XVI<sup>e</sup>-XVIII<sup>e</sup> siècles). L'importance croissante des sources historiques numérisées, un intérêt chaque année plus importante pour l'histoire du colonialisme français et ses héritages, et l'impact continu de la pandémie de Covid-19 sont des obstacles pour les jeunes chercheurs/euses qui poursuivent des sources archivistiques dans un paysage intellectuel et institutionnel en évolution rapide. Cet atelier a l'intention d'aider les chercheurs/euses en début de leurs recherches à relever ces défis alors qu'ils préparent leurs visites aux archives.

La date présumée de l'atelier sera le 9 novembre 2023. La participation sera gratuite - les dons seront les bienvenus. L'atelier comprendra des discussions entre panélistes concernant leurs expériences et leurs conseils pour la recherche concernants les régions différentes aux archives francophones. Il y aura également du temps pour les questions et réponses. Si vous souhaitez participer à ce panel, veuillez envoyer un e-mail à [earlycareer@frenchcolonial.org](mailto:earlycareer@frenchcolonial.org). SHCF diffusera des informations plus détaillées concernant les participants et l'inscription dans les semaines à venir.

# Updates from *French Colonial History*

FCHS is delighted to announce the arrival of a new leadership team for *French Colonial History* as of 1 July 2023:

Jennifer Boittin (Pennsylvania State University), Editor  
Katie Edwards (Tulane University), Assistant Editor

Please join us in thanking outgoing editor Caroline Herbelin for her service to the journal and tireless work to promote and publish excellent work in the field of French colonial history.

*La SHCF est ravie d'annoncer l'ascension d'une nouvelle équipe éditoriale pour notre revue bilingue, French Colonial History, au partir du 1er juillet 2023 :*

*Jennifer Boittin (Pennsylvania State University), Rédactrice en chef  
Katie Edwards (Tulane University), Rédactrice adjointe*

*Merci de nous joindre en remerciant la rédactrice en chef partante, Caroline Herbelin, pour son généreux service et son dévouement à la promotion et la diffusion des travaux exceptionnels dans le domaine de l'histoire coloniale française.*

## Call for Submissions

You are invited to submit articles for publication in *French Colonial History*.

*French Colonial History* is the official journal of the French Colonial Historical Society. *FCH* publishes peer-reviewed research articles, review essays, forums, and reflections addressing all aspect of the history of French colonization and the Francophone world, reflecting the temporal span, geographic breadth, and diversity of subject matter that characterizes the scholarly interests of the Society's members. Submissions are welcome in English or French concerning any geographic area or chronological period, including the metropole and the postcolonial. *FCH* especially encourages submissions by junior scholars and members of groups underrepresented in History.

*FCH* also welcomes proposals for special issues or forums of several articles around a theme. Interested guest editors should contact Journal Editor Jennifer Boittin ([FCH@frenchcolonial.org](mailto:FCH@frenchcolonial.org)) to discuss their proposals. Submission guidelines can be found at <http://www.frenchcolonial.org/index.php/journal>.

If you are interested in being part of the editorial committee or doing a peer review, please don't hesitate to contact us at the email address above.

FALL 2023

## **Appel à contribution**

Invitation à soumettre des articles pour publication dans la revue *French Colonial History*.

*French Colonial History* est la revue officielle de la Société d'histoire coloniale française. La FCH publie des articles de recherche évalués par des pairs, des essais, des forums et des réflexions sur tous les aspects de l'histoire de la colonisation française et du monde francophone, reflétant la durée, l'étendue géographique et la diversité des sujets qui caractérisent les intérêts scientifiques des membres de la Société. Les propositions d'articles concernant toute zone géographique ou période chronologique, y compris la métropole et le postcolonial sont acceptées en français et en anglais. FCH encourage particulièrement les propositions de jeunes chercheurs et de membres de groupes sous-représentés dans la discipline historique.

FCH accueille également les propositions de numéros spéciaux ou de forums de plusieurs articles autour d'un thème. Les éditeurs invités potentiels doivent contacter la rédactrice en chef de la revue (FCH@frenchcolonial.org) pour discuter de leurs propositions. Les directives de soumission peuvent être trouvées sur <http://www.frenchcolonial.org/index.php/journal>.

Si vous souhaitez être un évaluateur ou faire partie du comité editorial de la revue, n'hésitez pas également à nous contacter à l'adresse mentionnée ci-dessus.

# *Coming Soon: French Colonial History, vol. 21-22*

Susan Peabody, "Bissette and The Police des Noirs: Free Soil and the Status of the Patroné under the July Monarch."

Gregory Valdespino, "'In His Eyes, I am Foreign to France': Migration and Repatriation between France and Senegal, 1848-1913."

Leslie Choquette and Noam Sienna, "'In Search of Special Sensations': Moïse (Maurice) Zekri's Disorderly Life between Algeria and France (1879-1942)."

David del Testa, "The Gecko and the Mosquitoes: A French Officer's Insights into the Early Phase of the 1930-31 Nghệ-Tĩnh Soviets."

Nguyễn Thị Tuyết Nhung, "Vietnamese community in Laos: Social Stratification and Diversity (1893-1945)."

Dimitri Diagne, "'Among the French People': The Departmentalization of Mayotte and the Colonial Politics of Inclusion."

## **Special section: "(Dé)construire les 'archives coloniales': enjeux, pratiques et débats contemporains."**

Flora Losch, "Les fonds coloniaux de l'Institut national de l'audiovisuel, entre anxiété épistémologique."

Dominique Taurisson-Mouret and Anne Da Silva, "Les archives coloniales au secours de la diversité génétique des petits ruminants."

Antonin Plarier et Thierry Guillope, "Une ville-mine d'Algérie par les archives de ses protagonistes (Aïn Mokra, mi-XIXe siècle – fin XIXe siècle). Jalons d'une microhistoire en situation coloniale."

*Interview:* Éric Lechevallier and Margo Stemmelin, "Du colonial en dehors des archives coloniales ? Entretien croisé avec Éric Lechevallier et Margo Stemmelin."

## **Documents, sources, analysis**

Antoine Perrier, "Gouverner avec les yeux. La gestion des habous marocains sous protectorat..."

Romain Tiquet, "Blessures volontaires ou accidents du travail dans un camp pénal sénégalais (années 1940)."

FALL 2023

# Colleagues at Work

FCHS is delighted to celebrate recent accomplishments in the field of French colonial history! Please join us in congratulating the following scholars:

## Books

**Patricia Lorcin** recently published an Arabic translation of *Imperial Identities: Stereotyping, Prejudice, and Race in Colonial Algeria*.

Oxford University Press published *Company Politics: Commerce, Scandal, and French Visions of Indian Empire in the Revolutionary Era* by **Elizabeth Cross** in June 2023.

**Marlene L. Daut's** *Awakening the Ashes: An Intellectual History of the Haitian Revolution* will be published by the University of North Carolina Press on October 17, 2023.

## Articles

**Brett Rushforth** and **Christopher Hodson** published a short essay about a portrait of Joseph Hyacinthe François-de-Paule de Rigaud, comte de Vaudreuil, by Élisabeth Louise Vigée Le Brun on *Verso: The Blog of the Huntington Library, Art Museum, and Botanical Gardens*.

# Call for Donations and Support: FCHS Prize Funds

As part of its mission to encourage interest in the scholarly study of French colonizing activity and the history of all French colonies, the French Colonial Historical Society confers a number of prizes and awards each year.

The Boucher, Heggoy, Eccles, and Article Prizes are awarded annually in recognition of outstanding scholarship being produced in the field of French colonial history. The Shorrock and Peabody Awards seek to support emerging scholars and increase the society's reach by defraying travel costs to participate in the FCHS annual meeting for graduate students and colleagues at institutions outside of the United States and Europe.

Monetary support from members past and present has been pivotal in the founding and maintenance of these endeavors. If you would like to help make history by donating, please visit the [donation page](#) on our website; fill out and mail in the attached donation form for the Peabody Award; or contact Treasurer Julie Landweber ([treasurer@frenchcolonial.org](mailto:treasurer@frenchcolonial.org)) for additional information on the donation process.

Thank you for your contributions to our prize funds.

## **Appel à contributions : Cagnotte des prix de la SHCF**

Dans le cadre de notre engagement à augmenter l'intérêt pour l'étude des activités colonisatrices de la France et l'histoire des colonies françaises, la Société d'histoire coloniale française décerne chaque année plusieurs prix et bourses.

Les prix Boucher, Heggoy et Eccles, ainsi que le prix de l'article, sont conférés en reconnaissance de la réalisation des travaux exceptionnels dans le domaine de l'histoire colonial française. La bourse Shorrock et le prix Peabody visent à subvenir aux besoins des chercheurs/euses au début de carrière et aspirent à accroître l'efficacité de la société en aidant à financer le voyage et la participation au congrès annuel de la SHCF pour les étudiant.e.s gradué.e.s et nos collègues des institutions universitaires à l'extérieur de l'Amérique du Nord et de l'Europe.

Le soutien monétaire des membres actuels et anciens a été essentiel dans l'établissement et la conservation de ces activités. Si vous avez envie d'aider à faire vivre l'histoire en donnant de vos ressources, veuillez consulter [la page « dons » sur notre site Web](#); remplir et remettre par la poste le formulaire de don annexé au bulletin ; ou contacter la Trésorière Julie Landweber ([treasurer@frenchcolonial.org](mailto:treasurer@frenchcolonial.org)) afin de vous renseigner sur d'autres façons de participer.

Merci de vos contributions à notre cagnotte des prix.

FALL 2023